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Dragi čitatelji,

u prošloj godini objavljena su tri broja časopisa. Nadam se da ste imali blagoslov čitaju-
ći ih. Cijenim vaše povratne informacije i razmišljanja.
Mnoge promjene dogodile su se u svijetu u proteklih godinu dana. Iako te promjene u 
izvjesnoj mjeri utječu i na nas kao Božju djecu, one ne utječu na naš odnos s Bogom, na 
naš život vjere i na našu zadaću koju imamo ovdje na zemlji, naime, da služimo Bogu.
Ohrabrujuće je da se u zadnje vrijeme pojavljuje sve više mladih ljudi koji su povjerovali 
u Gospodina Isusa i koji mu žele služi�. Ohrabrujuće je i to što neki vjernici koji su kraće
ili duže vrijeme bili u raznim crkvenim sustavima, gdje su se susreli s raznim krivim uče-
njima i bili silno zbunjeni, sada marljivo proučavaju Božju riječ i žele služi� Bogu ispra-
vno, to jest u skladu s Božjom riječju. 
Ako mislite da bi ovaj časopis mogao koris�� nekome tko je u potrazi za is�nom, pre-
poručite mu ga. Na raspolaganju su i dobra objašnjenja (tumačenja) koja se mogu na-
bavi� po vrlo povoljnim cijenama (www.zivarijec.blogspot.com). Većina knjiga može se
čita� i na internetu (www.gbv-online.org).

Uz srdačan pozdrav,
vaš Urednik
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Dragi prijatelji,

Život kršćanina treba bi� uravnoteže-
no primanje i davanje. Treba bi� poput
spremnika u koji voda na jedan otvor 
može dotjeca�, a na drugi otjeca�. Kr-
šćanin koji samo prima a nikada ne 
daje, postaje zaneseni mis�k. Onaj pak
koji je toliko zaokupljen davanjem da 
ne nalazi vremena prima� u sebe, do-
živjet će duhovnu propast.
Kao što sam spomenuo u prethodnom 
pismu, svako služenje mora proizići od 
sjedenja kod nogu Gospodina Isusa, 
to jest od slušanja Njega i zajedništva 
s Njim. To smo vidjeli kod Marije u po-
gledu štovanja. Ona je u pravi trenutak 
pomazala noge Gospodina Isusa sku-
pocjenom pomašću. Zašto? Zato što je 
često sjedila do Njegovih nogu te tako 
upoznala Njegovu osobu i Njegove mi-
sli. Marta mu je također služila, nakon 
što je najprije u svojoj žalos� primila
utjehu od Njega.
U ta dva primjera vidimo dva vida slu-
ženja za kršćane. U Mariji vidimo onaj 
vid koji je usmjeren prema Gospodinu, 
to jest prema Bogu, a u Mar� onaj vid
koji je usmjeren prema ljudima. Tako 
u 1. Petrovoj 2,5 čitamo u da smo mi 
„sveto svećenstvo“, da prinosimo „du-
hovne žrtve ugodne Bogu po Isusu Kri-

stu.“ Odmah za�m u devetom retku vi-
dimo da smo „kraljevsko svećenstvo“, 
da razglašujemo „vrline onoga koji 
vas je iz tame pozvao u svoje prekra-
sno svjetlo.“ Sada ćemo promotri� ovaj
drugi vid služenja. Prvi vid smo razma-
trali kad smo govorili o Gospodnjoj ve-
čeri i štovanju.
Temeljno načelo Svetog pisma je to da 
tu službu trebamo dobi� po Gospodi-
novom nalogu i trebamo je izvršava� u
odgovornos� prema Njemu. To je, zasi-
gurno, jasno svakome tko je promišljao 
o tome. Onaj tko služi, ljudima preno-
si Božju poruku. Može li, onda, bi� dru-
gačije negoli da takve ljude poziva sâm 
Bog i daje im darove koji su im potre-
bni? U Efežanima 4,7-12 (u svezi sa 
Psalmom 68,18) stoji da je uskrsli Go-
spodin primio darove i podijelio ih svo-
jima. To potvrđuju sva druga mjesta u 
Pismu koja također govore o tom pre-
dmetu.

On poziva koga sâm hoće

„I uzađe on na goru te pozva k sebi one 
koje sâm htjede; i dođoše oni k njemu. 
I odredi Dvanaestoricu da budu s njim i 
da ih šalje propovijeda�“ (Mk 3,13-14).
Tema ovog odjeljka je pozivanje dva-
naestorice apostola. Zadatak koji su 
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oni primili ne možemo usporedi� s oni-
me što Gospodin sada daje svojim slu-
gama. Oni su, prema Mateju 10, treba-
li propovijeda� samo Židovima. Nakon
što je Gospodin bio odbačen od strane 
Židova i kad je dovršio djelo na križu, 
dao im je (u Marku 16,15) novu zada-
ću, naime, da idu u sav svijet. No načela 
njegovog poziva ista su u oba slučaja.
U ovom odjeljku vidimo tri važne činje-
nice: kao prvo, Gospodin poziva koga 
on hoće; kao drugo, poziva ih da budu 
kod njega; kao treće, šalje ih propovi-
jeda�. Prvo je načelo koje sam naveo
u podnaslovu. Gospodin poziva svoje 
djelatnike sukladno svojoj volji. Jere-
miji je rekao: „Prije negoli sam te obli-
kovao u utrobi, znadoh te; i prije nego-
li si izišao iz maternice posve�o sam te
i odredio te za proroka narodima“ (Jer 
1,5). Vrlo slično rečeno je i o Ivanu Kr-
s�telju u Luki 1,13-17. Pavao pak o sebi
piše: „Ali kada se svidjelo Bogu, koji 
me od majčine utrobe odvojio i pozvao 
svojom milošću, objavi� Sina svojega u
meni da ga propovijedam među poga-
nima …“ (Gal 1,15-16).
Nijedan čovjek, nijedan Božji sluga, pa 
čak ni crkva, nema ništa s pozivanjem 
Gospodinovog djelatnika. Gospodin je 
zadržao to pravo za sebe. Kao što vidi-
mo u navedenim odjelcima iz Jeremi-
je i poslanice Galaćanima, priprema za 
taj poziv počinje već od rođenja, ili čak 
prije njega, i nastavlja se dokle god Go-
spodin ne pozove određenu osobu na-
kon njezina obraćenja.

Da budu s njim

Na što poziva Gospodin? Poziva li on 
nekoga odmah nakon što se obra�o
da učini neko veliko djelo? On je po-

zvao učenike „da budu s njim“! Nužan 
uvjet za svaku is�nsku službu za Go-
spodina jest to da se bude s Njim te da 
se na taj način bude poučen od Boga. 
Prošlo je dosta vremena između Mar-
ka 3,13 i Marka 6,7 kada je Gospodin 
izaslao svoje učenike. A kada su izvršili 
svoju osobitu zadaću, Gospodin ih opet 
uzima k sebi da budu nasamo s njim. Ni 
jedna služba ne može bi� stvarno bla-
goslovljena ako sluga nije izišao iz Go-
spodinove prisutnos� i ako se po njezi-
nu dovršenju opet ne vra� tamo. Čini-
mo li i mi kao i apostoli? „I okupiše se 
apostoli oko Isusa i izvješ�še ga o sve-
mu, što su činili i što su naučavali“ (Mk 
6,30.31). Kako li je za njih moralo bi�
blagoslovljeno i poučno to kad ih je Go-
spodin uzeo na stranu kako bi u miru 
mogao razgovara� s njima „o svemu,
što su činili i što su naučavali“. Ako bi-
smo i mi to više činili, ne bi li naša slu-
žba bila više blagoslovljena?
Mi ne možemo bi� u tjelesnom pogle-
du kod Gospodina, kao nekoć učenici, 
ali možemo bi� duhovno s njim. U Iva-
nu 14,21 piše: „Onaj tko ima moje za-
povijedi i čuva ih, on je taj koji me lju-
bi; a tko ljubi mene, njega će ljubi� moj
Otac; i ja ću ga ljubi� i sebe mu očito-
va�.“ A u 23. retku slijedi: „Ako me tko
ljubi, držat će moje riječi i Otac moj će 
ljubi� njega; i doći ćemo k njemu i kod 
njega se nastani�.“
Ljubav prema Gospodinu pokazuje se 
držanjem Njegovih zapovijedi! (Vidi i 1. 
Ivanovu 5,3.) Kakva je to proturječnost 
kada netko kaže da ljubi Gospodina, a 
istodobno neprestano postupa pro�-
vno Gospodinovom zapovijedima!
Ali 23. redak ide još i dalje. Ako netko 
stvarno ljubi Gospodina Isusa, neće bi�
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zadovoljan samo �me da čini ono što
je Gospodin izričito zapovjedio. Njemu 
će bi� dovoljna samo Gospodinova že-
lja kao izražaj njegove volje. Ljubav če-
zne za �me da mu ugodi. U Novom za-
vjetu nema mnogo osobi�h zapovijedi,
ali Gospodin otkriva svoje misli u svojoj 
Riječi, u očekivanju da će to bi� dovolj-
no njegovima da postupaju sukladno 
tome; i tamo gdje je to slučaj, Otac i Sin 
doći će i nastani� se kod takve osobe.
Tako i mi danas možemo bi� s njim. A to 
je nužno da bismo bili is�nski osposo-
bljeni za službu koju on želi da činimo.

Odaslani od njega

U Marku 6,7 Gospodin odašilje učeni-
ke. On ih je poučio, i zato su bili ospo-
sobljeni za službu koju ih je odredio. Po 
mišljenju ljudi to nije bilo tako. Oni su 
u njima vidjeli „neobrazovane i neuke 
ljude“ (Dj 4,13); a takvi su po ljudskim 
mjerilima i bili. Nisu završili studij teo-
logije onog doba. Nisu poznavali razli-
čita rabinska tumačenja Biblije. Gospo-
din ih je pozvao izravno iz njihovih uo-
bičajenih djelatnos�. Ali bili su s njim. 
To su vidjeli i njihovi neprijatelji (Dj 
4,13). Zato ih je Gospodin mogao upo-
trijebi� za najvažniju službu. Na Petro-
vu propovijed u jednom danu obra�-
lo se tri �suće ljudi. A njihovo naučava-
nje i njihovo zajedništvo činilo je temelj 
novog djela koje je Bog započeo onih 
dana – skupš�ne (crkve) živoga Boga
(Dj 2,42).
No to ne znači da prije toga dana nisu 
činili ništa. Od prvoga dana otkako su 
bili kod njega, Gospodin je imao posla 
za njih. No to su bile jednostavne zada-
će – pomoćni poslovi, kako bismo mi 
rekli. Imali su udjela u svim nevoljama 

i neprijateljstvima zbog Evanđelja (Mk 
3). Veslali su tada kad je Gospodin želio 
preći preko jezera (Mk 4,35-41), itd.
Od prvoga dana nakon našeg obraće-
nja Gospodin nas želi upotrijebi� – ako 
smo s njim. Želimo li radi� za Gospodi-
na, uvijek ima nešto što možemo radi�.
Možemo dijeli� traktate; možemo po-
ziva� ljude na evangelizacijske skupo-
ve ili na proučavanja Biblije; možemo 
pomaga� u pripremama �h sastanaka
itd. Ako želimo radi�, ako smo spremni
služi� mu, Gospodin će nam uvijek naći 
posla. To znači da moramo bi� spremni
čini� sve ono što nam on naloži da či-
nimo. Ne smijemo očekiva� da će nam
Gospodin na početku da� velike zada-
će.
U Mateju 25 Gospodin je svakome od 
svojih slugu dao „po njegovoj sposo-
bnos�“. Značajno je da sluga s jednim
talentom – ne sluga s pet talenata, ili 
onaj s dva – nije radio i da upravo nje-
ga Gospodin mora nazva� „zlim i lije-
nim slugom“. I zato što sluga nije do-
bro upotrijebio taj svoj jedan talent, on 
mu je bio oduzet i predan onome koji je 
tako marljivo radio s talen�ma koji su
mu bili povjereni. Tako je taj primio još 
više. Što smo marljiviji u malim djela-
tnos�ma koje nam je Gospodin povje-
rio, to jest u onima koje on stavlja pred 
nas, �m prije će nam moći da� veći po-
sao – svakako, pod uvjetom da i te ma-
nje dužnos� izvršimo u poslušnos� i 
ovisnos� o Njemu.
Prije mnogo godina u brdovi�m predje-
lima SAD-a živjela je djevojka-sluškinja 
koja nije imala više od tri mjeseca ško-
le. Plaća joj je bila če�ri dolara, od čega
je jedan dolar davala za prostoriju cr-
kve, jedan za misijski rad, a preostala 
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dva svome ocu, koji je bio siromašan i 
morao je hrani� veliku obitelj. Davala
je više negoli svi drugi u čitavom okru-
ženju. Navečer je često do kasno u noć 
radila i druge poslove kako bi zaradila 
novac da kupi odjeću.
Neki ozbiljan Božji sluga posje�o je to
mjesto. Zbog ograničenih mogućnos�
smještaja ustupila mu je svoju sobicu. 
Na stolu je ležala njezina Biblija i on je, 
listajući je, na gotovo svakoj stranici na-
ilazio na bilješke. No najsnažnije ga je 
pogodila bilješka uz Marka 16,15 – „Idi-
te u sav svijet i propovijedajte evanđe-
lje svakome stvorenju.“ Kraj toga je či-
tko velikim slovima napisala: „Oh, kad 
bih barem i ja to mogla!“
Idući dan je želio razgovara� s njom
o tome, a ona je briznula u tako gla-
san plač da iz nje nije više mogao izvu-
ći ni riječ. Kasnije je čuo njezinu priču. 
Obra�la se kad joj je bilo četrnaest go-
dina. Došavši jednog dana kući našla je 
list s naslovom „Vapaj Kine za Evanđe-
ljem“. Nitko nije znao odakle se poja-
vio taj list. Od tog trenutka njezine su 
misli bile ispunjene Kinom. Deset godi-
na je dan za danom molila Gospodina 
da je pošalje u Kinu. No nedavno je kod 
nje nastala promjena. Zaključila je da 
je pogriješila i da je Gospodin nije po-
zvao za misionarku u Kini, nego za misi-
onarku u kuhinji. Od toga trenutka mo-
lila je: „Učini me voljnom posta� misi-
onarkom za tebe u kuhinji.“ I Gospodin 
je uslišao njezinu molbu.
Deset godina težila je za nečim veli-
kim, iako nije zanemarivala ni ono si-
tno – o tome su svjedočili njezini nov-
čani prilozi. Ali sada je bila voljna čini�
nešto sasvim malo – svijetli� kao svje-
dok za Gospodina u malom krugu ku-

hinje. Sada ju je Gospodin mogao upo-
trijebi� za vrlo blagoslovljen rad u Kini! 
Taj Božji sluga je, naime, postao uvje-
ren da ga je Gospodin u to selo poslao 
osobito zato da pomogne toj djevojci. I 
naposljetku je o�šla u Kinu. „Onaj tko
je vjeran u najmanjem, i u najvećem je 
vjeran“ (Lk 16,10).

Ovisnost o Gospodinu

Vidjeli smo da Gospodin po vlas�toj vo-
lji poziva svoje sluge i odašilje ih. No to 
nije sve! Službu treba vrši� i u ovisno-
s� o Gospodinu. „Raznovrsne su slu-
žbe, ali is� Gospodin“ (1 Kor 12,5). Slu-
ge u Mateju 25 morale su položi� ra-
čun svome Gospodaru. Učenici u Mar-
ku 6,30 došli su i „izvijes�li ga o svemu,
što su činili i što su naučavali“ (Vidi i 1. 
Korinćanima 3,10 do 4,5).
Kako bismo mogli doras� toj odgovor-
nos�, primili smo Svetog Duha. On nas
želi vodi� u svemu, tako da nikada ne
činimo našu vlas�tu volju (Gal 5,17). To
je osobito slučaj u „službi“. „Mi koji Du-
hom Božjim služimo“ (Fil 3,3; vidi i Dj 
16,6-10). „A sve to čini jedan te is� Duh
dijeleći svakomu napose kako on hoće“ 
(1 Kor 12,11). Tako smo u našoj slu-
žbi vođeni Sve�m Duhom. Službu pak
obavljamo u ovisnos� o Gospodinu i u
odgovornos� pred njim.
To je iznimno značajno. To nam, prije 
svega, daje veliku smjelost. Ako vjernik 
gleda na sebe, nikada neće ima� smje-
los� za bilo što. U sebi vidi toliko sla-
bos� i nedostatnos� da nema hrabro-
s� išta učini�. Čak i ako zna da je primio
dar od Gospodina i da ga je Gospodin 
pozvao, duboko u sebi je svjestan da ne 
može udijeli� ni jedan jedini blagoslov.
Nikada se neki grešnik nije obra�o kroz
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riječi čovjeka, ni� je vjernik bio blago-
slovljen ljudskim riječima. Ta kako bi 
itko mogao zna� koje su potrebe ono-
ga kome – ili pred kim – govori?
Ali ako nas upotrebljava Sve� Duh,
ishod će uvijek bi� blagoslov. On zna
koje potrebe postoje u tom trenutku i 
kako se može pomoći. On onima koje 
upotrebljava daje duhovne riječi, kako 
bi naviještali ono što je duhovno (1 Kor 
2,13).
To je, istodobno, i velika odgovornost. 
Moramo pomno pazi� na vodstvo Sve-
tog Duha kako bi on mogao upotri-
jebi� onoga koga on želi. Postoji, nai-
me, samo jedan koji ima slobodu vodi-
�, kako u osobnoj službi tako i na sku-
povima zajednice. Potpuno je supro-
tno Svetom pismu, i zapravo je to prezi-
ranje prisutnos� Svetog Duha, kad mi-
slimo da smo mi sposobni odredi� tko
treba služi� na skupovima zajednice. To
jednako vrijedi ako kažemo da svatko 
ima pravo sudjelova� u službi, kao i ako
to pravo ograničimo na jednu ili neko-
liko osoba. Jedino Sve� Duh ima pravo
odredi� koga želi upotrijebi�; a to zna-

či da je naša dužnost da na sastancima 
budemo spremni da nas on upotrijebi 
kad god on hoće.
Jasno je da na sastancima na kojima se 
javno govori Sve� Duh upotrebljava da-
rove koje je za tu svrhu dao sâm Gospo-
din. Ali on ima pravo upotrijebi� i ma-
nje darove, čak i ako su veći darovi pri-
sutni. Što se pak �če moljenja i zahva-
ljivanja, ili predlaganja pjesama, za to 
nisu potrebni nikakvi darovi. Ono što 
ljudi ponekad nazivaju „darom moli-
tve“ najčešće je samo očitovanje �je-
la. Za molitvu ili zahvaljivanje Sve� Duh
može upotrijebi� svakoga čije je duho-
vno stanje takvo da može bi� upotrje-
bljen.
Kakva li je, dakle, odgovornost na sva-
kome od nas – od najmlađega do naj-
starijega –  da na sastancima budemo 
takvi da nas Sve� Duh može upotrijebi-
� i da se dademo upotrijebi� kada god
on to želi.

Uz srdačan pozdrav,
Vaš brat u Gospodinovoj službi,

H. L. H.
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Ovih nekoliko riječi sadrži obilje važnih 
pouka za svakog Božjeg slugu, za sve 
one koji su pozvani služi� u riječi i nau-
ku. Mojsije je dao narodu samo ono što 
je on sâm primio od Boga, ništa više i ni-
šta manje. Doveo ih je u izravan odnos 
s Jahvinom živom Riječju. To je glavno 
načelo službe u svim razdobljima. Ni-
šta drugo nema nikakvu stvarnu vrije-
dnost. Božja riječ je jedino što će osta�.
U njoj je božanska snaga i autoritet. Sve 
što je samo ljudsko učenje, koliko god 
zanimljivo i koliko god privlačno u sada-
šnjem trenutku, proći će i ostavi� dušu
bez temelja na koji se može osloni�.
Stoga bi svaki služitelj u Božjoj zajednici 
trebao ozbiljno i ljubomorno nastoja�
propovijeda� Riječ u svoj njezinoj čisto-
ći i u svoj njezinoj jednostavnos�; da�
je ljudima kao da je dobivaju od Boga; 
predoči� im is�nsku Božju riječ. Tako
će njihovo služenje živom snagom dje-
lova� na srca i savjes� slušatelja. Tako
će se, putem Riječi, njihove duše pove-
za� sa samim Bogom, što će im da� te-
melj i sigurnost, koji nikada ne bi mo-
gao da� ni jedan ljudski nauk.
Promotrimo blagoslovljenoga aposto-
la Pavla. Poslušajmo što on govori o 

tome predmetu. „Ni ja, kada sam do-
šao k vama, braćo, nisam došao s uzvi-
šenošću govora ili mudros� navješću-
jući vam svjedočanstvo Božje, jer sam 
odlučio ne zna� među vama ništa dru-
go osim Isusa Krista, i to raspetoga. I ja 
sam bio s vama u slabos�, u strahu i u
mnogom drhtanju. I govor moj i moje 
propovijedanje nije bilo u uvjerljivim ri-
ječima ljudske mudros�, nego u iska-
zivanju Duha i snage: da vaša vjera ne 
bude u ljudskoj mudros�, nego u snazi
Božjoj“ (1 Kor 2,1-5).
Taj iskren i vjeran Kristov sluga nasto-
jao je jedino doves� duše svojih sluša-
telja u dodir sa samim Bogom. Nije ih 
nastojao poveza� s Pavlom. „Tko je,
onda, Pavao, i tko je Apolon? Samo po-
služitelji po kojima ste povjerovali.“ Gla-
vni cilj svakog lažnog služenja je veza-
� ljude za sebe. Tako se uzdiže služitelj;
Bog je isključen, a duša je ostavljena 
bez ikakvog božanskog temelja na koji 
bi se mogla osloni�. Blagoslovljen cilj
is�nskog služenja je, napro�v, kao što
vidimo kod Pavla i Mojsija, veza� ljude
uz Boga. Tako služitelj ima svoju ispra-
vnu ulogu – on je samo oruđe; Bog je 
uzvišen, a duša je utvrđena na čvrstom 

Autoritet Božje riječi

„Četrdesete godine, u jedanaestome mjesecu, prvoga dana toga mjeseca, govo-
rio je Mojsije djeci Izraelovoj u skladu sa svime onime što mu je GOSPODIN za-
povjedio za njih.“ (Ponovljeni zakon 1,3)
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temelju koji se nikada ne može poma-
knu�.
No poslušajmo još nešto što naš apo-
stol veli o tom značajnom predme-
tu. „Nadalje vam, braćo, obznanjujem 
evanđelje koje sam vam propovije-
dao, koje ste i primili i u kojemu stoji-
te; po kojemu ste i spašeni, ako pam�-
te što sam vam propovijedao, osim ako 
ste uzalud povjerovali. Jer predao sam 
vam najprije ono što sam i primio:“ – 
ništa više, ništa manje, ništa drugačije 
– „da je Krist, prema Pismima, umro za 
naše grijehe i da je bio pokopan, i da je 
treći dan, prema Pismima, uskrsnuo“ (1 
Kor 15,1-4).
To je jasna riječ koju bi trebali najozbilj-
nije razmotri� svi oni koji žele bi� is�n-
ski i učinkovi� Kristovi služitelji. Apo-
stol je brižljivo pazio na to da čista bu-
jica iz svog živog izvora, iz Božjeg srca, 
teče u duše Korinćana. Osjećao je da je 
sve drugo bezvrijedno. Ako bi ih nasto-
jao veza� uz sebe, ružno bi obeščas�o
svog Učitelja; njima bi pak učinio veliko 
zlo, a sâm bi, zasigurno, pretrpio štetu 
u Kristov dan.
No Pavao je znao što je bolje. On ni-
zašto na svijetu ne bi gradio na samo-
me sebi. Čujmo što govori voljenim So-
lunjanima: „Zbog toga i mi neprestano 
zahvaljujemo Bogu što ste, primivši ri-
ječ poruke Božje koju ste čuli od nas, 
prihva�li ne kao riječ ljudsku, nego ona-
kvu kakva uis�nu jest: riječ Božju koja 
učinkovito djeluje i u vama koji vjeruje-
te“ (1 Sol 2,13).
Osjećam veliku odgovornost da ovaj 
važan predmet dadem na ozbiljno ra-
zmatranje Božjoj crkvi. Kada bi, u po-
gledu ovog predmeta, svi oni koji se 

smatraju Kristovim služiteljima slijedili 
primjer Mojsija i Pavla, bili bismo svje-
doci velikih promjena u crkvama. No ja-
sna je i ozbiljna činjenica da se Božja cr-
kva, poput Izraela u prošlos�, potpuno
udaljila od autoriteta Božje riječi. Gdje 
god odete, vidjet ćete da se čini i nau-
čava ono što nema nikakva temelja u 
Pismu. Ne samo da se dopušta, nego 
i odobrava, pa čak i otvoreno zastupa 
ono što je u izravnoj suprotnos� s Kri-
stovim mislima. Ako pitate gdje se na-
lazi božanska potvrda za takvo što, za 
određenu odredbu ili postupanje, do-
bit ćete odgovor da nam Krist nije dao 
smjernice za sve pojedinos� upravlja-
nja crkvom; da nam je po pitanju cr-
kvenog uređenja, crkvenog poretka i 
liturgijskih bogoslužja ostavio slobodu 
da postupamo sukladno vlas�toj savje-
s�, prosudbi ili vjerskim osjećajima; da
je, zapravo, besmisleno zah�jeva� po-
stupanje po načelu „Tako govori Go-
spodin“ u svim pojedinos�ma vezanim
za naše vjerske ustanove; da je tako 
mnogo toga što se treba uredi� sukla-
dno našim narodnim običajima i našem 
uvriježenom načinu razmišljanja. Sma-
tra se da su kršćani potpuno slobodni 
organizira� se u takozvane crkve, oda-
bra� vlas�t način upravljanja crkvom,
sve uredi� onako kako oni žele i sami si
postavi� crkvene službenike.
Pitanje koje bi si kršćanin trebao posta-
vi� jest: „Je li to zaista tako?“ Je li mo-
guće da je naš Gospodin Krist ostavio 
svoju crkvu bez vodstva u pogledu toga 
što je tako značajno? Je li moguće da 
je Božja crkva, po pitanju pouka i au-
toriteta, prošla slabije negoli Izrael? U 
Izlasku, Levitskom zakoniku i Brojevima 
vidimo čudesno Jahvino nastojanje da 
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svoj narod pouči o najsitnijim pojedino-
s�ma povezanim s njihovim javnim bo-
goštovljem i privatnim životom. Sve je 
bilo uređeno i utvrđeno božanskom to-
čnošću: u pogledu šatora, prebivališta, 
svećenstva, obredâ, različi�h blagdana
i žrtava, povremenih osobitos�, mjese-
câ, dana, pa čak i u pogledu sa�. Nije
ostavljeno ništa što bi čovjek trebao 
uredi� po ljudskom nahođenju. Čovje-
kova mudrost, njegove prosudbe, nje-
gov razum, njegova savjest nije imala 
ništa s �me. Da je to bilo prepušteno
čovjeku, kako bismo ikada mogli ima-
� taj veličanstven, dubok i dalekose-
žan sustav �poloških prikaza koji nam
je zabilježen Mojsijevom nadahnutom 
pisaljkom? Da je Izraelu bilo dopušteno 
čini� onako kako bi nas neki htjeli uvje-
ri� da je dopušteno crkvi, kakva zbrka,
kakvo trvenje, kakve nesuglasice, ka-
kve beskrajne sljedbe i stranke bi bile 
neminovan ishod!
No, nije bilo tako. Sve je bilo uređeno 
Božjom riječju. „Kao što je Gospodin 
zapovjedio Mojsiju.“ Ta velika i važna 
rečenica bila je pridodana svemu što je 
Izrael morao čini�, kao i svemu što nisu
smjeli čini�. Njihove narodne ustanove
i njihove kućne navike, njihov javni i nji-
hov privatan život – sve je bilo obuhva-
ćeno autoritetom izjave „Tako govori 
Gospodin“. Ni jedan član zajednice nije 
mogao reći: „Ja to ne vidim tako“, ili: 
„Ne mogu to prihva��“, ili: „Ne mogu
se složi� s �me“. Takav govor mogao bi
se smatra� samo plodom samovolje. To
bi bilo isto kao i kad bi rekao: „Ne mogu 
se složi� s Jahvom.“ A zašto? Zato što
je Božja riječ rekla svoje o svemu, i to 
takvom jasnoćom i jednostavnošću da 
nije ostavljeno nimalo prostora za ljud-

sko raspravljanje. Tijekom čitavog ra-
zdoblja Zakona nije ostavljena ni dlaka 
prostora u koju bi se moglo umetnu�
neko ljudsko mišljenje i prosudba. Nije 
dolikovalo da čovjek ni mrvicu prido-
da tom ogromnom sustavu slika i sje-
na koji je osmišljen u božanskome umu 
i zapisan tako jasnim i određenim jezi-
kom da je Izrael morao samo posluša� 
– ne prepira� se, ne razmišlja�, ne ra-
spravlja�, nego posluša�.
Nažalost su, kao što znamo, podbaci-
li. Činili su vlas�tu volju; išli su vlas��m
putem; „svatko je činio ono što je bilo 
ispravno u njegovim očima.“ Udaljili su 
se od Božje riječi, slijedili su zamisli i 
nakane svojih zlih srdaca te navukli na 
sebe gnjev i nezadovoljstvo uvrijeđe-
nog Boga, pod kojim trpe do današnjeg 
dana, a u budućnos� će trpje� tjeskobu
kakve još nije bilo, ni� će je bi�.
No sve to nema nikakva utjecaja na 
predmet koji upravo razmatramo. Izra-
el je imao Božje riječi; i te riječi bile su 
im božanski dovoljno vodstvo u svemu. 
Nije ostavljen nikakav prostor za ljud-
ske zapovijedi i nauke. Gospodinova ri-
ječ skrbila je za svaku moguću potrebu, 
a ta riječ bila je tako jasna da joj nije po-
treban nikakav ljudski komentar.
Je li Božja crkva slabije zbrinuta u po-
gledu vodstva i autoriteta negoli Izra-
el u prošlos�? Je li kršćanima prepu-
šteno da si sami osmisle i uređuju bo-
goštovlje i bogoslužje? Je li ijedno pita-
nje ostavljeno otvoreno za ljudsku ra-
spravu? Je li Božja riječ dovoljna ili nije? 
Je li ostalo išta za što u njoj nije priskr-
bljeno? Poslušajmo pažljivo ovo snažno 
svjedočanstvo: „Sve Pismo je od Boga 
nadahnuto i korisno je za nauk, za uvje-
ravanje, za popravljanje, za odgajanje u 
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pravednos�: da čovjek Božji bude sa-
vršen, posve opremljen za svako dobro 
djelo“ (2 Tim 3,16.17).
Tu je uključeno sve. Sveto pismo sadr-
ži sve što bi Božjem čovjeku moglo bi�
potrebno za to da bude učinjen savrše-
nim, posve opremljenim za sve što se 
može nazva� „dobrim djelom“. A ako
je to is�nito za Božjeg čovjeka kao po-
jedinca, jednako je is�nito i za Božju
crkvu skupno. Pismo je dostatno – za 
svakoga, za sve. Hvala Bogu što je tako. 
Kako li je velika milost to što imamo 
takav božanski vodič! Što bismo čini-
li da nije tako? Kamo bismo se okrenu-
li? Što bi bilo s nama? Kakva bi bezna-
dna zbrka bila kad bismo bili prepušte-
ni ljudskoj predaji i ljudskim odredba-
ma u onome što je Božje! Kakav sukob 
mišljenja! Kakve oprečne prosudbe! A 
sve to, naravno, jer bi svaki čovjek imao 
jednako pravo iznije� svoje mišljenje i
predloži� svoj plan.
Netko će, možda, reći da usprkos tome 
što imamo Sveto pismo ipak postoje 
brojne sekte, stranke, vjerovanja i uvje-
renja. No zašto je to tako? Jednostavno 
zato što odbijamo pokori� svoje čitavo
moralno biće autoritetu Svetog pisma. 
To je tajna toga – is�nski izvor svih �h
sektâ i stranaka koje su sramota i žalost 
Božje crkve.
Uzaludno je kad ljudi govore da je sve to 
samo po sebi dobro; da je to prirodan 
plod slobodnog razmišljanja i osobnog 
prosuđivanja, čime se naročito hvasta 
protestantsko kršćanstvo. Ne mogu i 
ne želim ni na trenutak vjerova� da će
takav stav opsta� pred Kristovim sudi-
štem. Vjerujem, napro�v, da je upravo
ta toliko hvaljena sloboda misli i neo-
visnost prosuđivanja u izravnoj supro-

tnos� s duhom duboke i smjerne poslu-
šnos� kakvu zavređuje naš Gospodar i
Učitelj. Kakvo pravo ima sluga donosi�
svoje osobne prosudbe naočigled jasno 
izraženoj volji njegova gospodara? Ni-
kakvo. Dužnost sluge je samo posluša-
�, a ne razmišlja� ili postavlja� pitanja;
njegova je dužnost čini� ono što mu je
rečeno. On će podbaci� kao sluga uko-
liko postupa po svojim osobnim prosu-
dbama. Najljepša moralna osobina slu-
gina karaktera je bezuvjetna i bespogo-
vorna pokornost. Glavni slugin posao je 
vrši� volju njegova gospodara.
Tako je to u potpunos� prihvaćeno u
ljudskim poslovima; no u pogledu onog 
Božjeg ljudi misle da imaju pravo na 
osobno prosuđivanje. To je velika po-
greška. Bog nam je dao svoju Riječ; i 
ta Riječ je tako jasna da tragatelji, pa ni 
oni pripros�, ne trebaju zaluta� u njoj.
Ako bismo, dakle, svi bili vođeni Riječju, 
ako bismo se u duhu bespogovorne po-
slušnos� poklonili pred njezinim bo-
žanskim autoritetom, ne bi moglo bi�
suprotnih mišljenja i podjela na među-
sobno suprotstavljene skupine. Sasvim 
je nemoguće da bi glas Svetog pisma 
mogao naučava� uspro�vljene nauke
(doktrine). Ono ne bi moglo posluži-
� kao osnova za suprotne škole mišlje-
nja. Bila bi, zapravo, velika uvreda bo-
žanskoj Knjizi ako bi joj se pokušalo pri-
pisa� svu žalosnu zbrku u današnjoj cr-
kvi. Svaki pobožan um mora prestraše-
no ustuknu� pred takvom bezbožnom
mišlju. Pismo ne može proturječi� sa-
mom sebi i, zbog toga, ako se dvoje lju-
di ili njih deset �suća dadu pouči� Pi-
smom, svi će oni misli� jednako.
Čujmo što blagoslovljen apostol veli cr-
kvi u Korintu, a i nama: „Zaklinjem vas, 
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braćo, imenom Gospodina našega, Isu-
sa Krista, (uočimo snažnu moralnu sna-
gu ovog poziva) da svi govorite isto i 
da ne bude među vama razdorâ; nego 
budite posve ujedinjeni u istoj misli i u 
istome uvjerenju.“
No pitanje je bilo kako se može pos�-
ći to blagoslovljeno stanje? Je li se to 
moglo pos�ći tako da svatko ima pravo
na svoje osobno prosuđivanje? To je, 
nažalost, upravo i prouzročilo sve po-
djele i prepiranja u korintskoj zajednici 
te izazvalo oštar prijekor Svetog Duha. 
Ti jadni Korinćani smatrali su da imaju 
pravo na samostalno razmišljanje, pro-
suđivanje i odabiranje, a kakav je bio 
ishod? „Jer rekoše mi za vas, braćo, oni 
iz Klojine kuće, da među vama ima pre-
piranjâ. Velim to da svaki od vas govo-
ri: “Ja sam Pavlov”, “Ja Apolonov”, “Ja 
Kefin”, “Ja Kristov”. Zar je Krist razdije-
ljen?“
Eto, tu imamo osobno prosuđivanje i 
njegove neminovne žalosne posljedice. 
Svatko ima pravo misli� za sebe kao i
onaj drugi; i nitko nema pravo nameta-
� svoje mišljenje drugome. Pa gdje je
onda rješenje? U odustajanju od naših 
osobnih mišljenja i skrušenom pokora-
vanju vrhovnom i apsolutnom autorite-
tu Svetog pisma. Da nije tako, kako bi 
apostol mogao preklinja� Korinćane da
„svi govore isto i da budu posve ujedi-
njeni u istoj misli i istome uvjerenju“? 
Ta tko bi mogao propisa� to „isto“ što
bi svi trebali „govori�“? U čijim „misli-
ma“, ili u čijem „uvjerenju“ bi svi treba-
li bi� „posve ujedinjeni“? Ima li ijedan
član zajednice, kako god bio nadaren ili 
inteligentan, i mrvicu prava određiva-
� što bi njegova braća trebala govori�,
ili misli�, ili kako bi trebala prosuđiva�?

Sasvim sigurno da nema. Postojala je 
samo jedna apsolutnost, zbog božan-
skog autoriteta kojemu su svi bili du-
žni, ili, bolje rečeno, povlašteni pokori-
� se. Ljudska mišljenja, čovjekova oso-
bna uvjerenja, njegova savjest, njegove 
misli, sve to mora zadrža� samo svoju
stvarnu vrijednost; a u pogledu autori-
teta je sve to, sasvim sigurno, potpuno 
bezvrijedno. Božja riječ je jedini autori-
tet; i ako smo upravljani njome, onda 
će „svi govori� isto“ i „neće bi� podje-
la među nama“; nego ćemo bi� „posve
ujedinjeni u istoj misli i istome uvjere-
nju“.
To je stvarno divno, ali, nažalost, to nije 
sadašnje stanje Božje crkve; i zbog toga 
je sasvim očigledno da nismo upravlja-
ni �m jednim vrhovnim, apsolutnim i
dostatnim autoritetom – glasom Sve-
tog pisma – �m nadasve blagoslovlje-
nim glasom koji nikada ne može izre-
ći ni jedan neskladan ton – glasom koji 
obrezanom uhu uvijek zvuči božanski.
U tome je korijen svega. Crkva se udalji-
la od Kristova autoriteta kakav je utvr-
đen u Njegovoj riječi. Sve dok se to ne 
uvidi, raspravljanje o pravima sukoblje-
nih sustava, bilo crkvenih ili teoloških, 
samo je gubljenje vremena. Ako čovjek 
ne uvidi da je njegova sveta dužnost 
putem Božje riječi provjerava� svaki
crkveni sustav, svako liturgijsko bogo-
služje i svako teološko vjerovanje, ra-
spravljanje je potpuno beskorisno. Ako 
bi bilo dopušteno uređiva� nešto su-
kladno razboritos�, sukladno ljudskom
prosuđivanju, ljudskoj savjes� ili ljud-
skom razmišljanju, onda bismo to smje-
sta mogli proglasi� beznadnim i odusta-
� od toga. Ako nemamo božanski po-
stavljen autoritet, ako nemamo savrše-
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no mjerilo, nepogrešivog vodiča, ne vi-
dim kako je moguće da bilo tko bude si-
guran da ide pravim putem. Ako bi za-
ista bilo is�na to da nam je prepušte-
no da sami izaberemo između nebroje-
nih putova koji se nalaze oko nas, onda 
bi, zasigurno, bilo gotovo sa svime; go-
tovo s mirom uma i počinkom srca; go-
tovo sa svom svetom postojanošću čvr-
s�h nauma i utvrđenih ciljeva. Ako za
temelj na kome stojimo, za put kojim 
idemo i za djelo u koje smo uključeni 
ne možemo reći „Ovo je ono što je za-
povjedio Gospodin“, možemo bi� uvje-
reni da smo na pogrešnom mjestu, i što 
ga prije napus�mo, �m bolje.
Bogu hvala, za njegovo dijete i za nje-
govog slugu nema nikakve potrebe da 
ni za trenutak ostane u povezanos� s
onime što je pogrešno. „Neka odstu-
pi od nepravednos� svaki koji imenu-
je ime Kristovo.“ Kako ćemo pak zna�
što je to nepravednost? Putem Božje ri-
ječi. Što god je pro�vno Pismu, bilo u
moralu ili nauku, nepravednost je i mo-
ram odstupi� od toga, koliko god me to
stajalo. To je stvar svakog pojedinačno. 
„Neka svaki“; „onaj tko ima uši“; onaj 
koji pobijedi“;  „ako tko čuje moj glas.“
Ovo je važno. Zapam�mo to dobro. To
je Kristov glas. To nije glas ovog ili onog 
dobrog čovjeka; to nije glas crkve, glas 
otaca, glas općih crkvenih sabora, nego 
glas našeg voljenog Gospodina i Učite-
lja. To je savjest pojedinca, u izravnom 
i živom dodiru s Kristovim glasom, ži-
vom, vječnom riječju Božjom, Sve�m
pismom. Ako bi sve bilo samo pitanje 
ljudske savjes�, ljudskog prosuđivanja
ili autoriteta, onda bismo se smjesta 
našli na tlu beznadne nesigurnos�, bu-
dući da bi ono što jedan može smatra�

nepravednošću, drugi mogao smatra�
sasvim ispravnim. Mora postoja� neko
utvrđeno mjerilo ravnanja, neki vrho-
vni autoritet koji je obvezujući za sve; 
i, neka je hvaljen Bog, to doista postoji. 
Bog je govorio; On nam je dao svoju Ri-
ječ; i sada je naša obvezujuća dužnost, 
naša uzvišena povlas�ca, naša moralna
sigurnost, naša is�nska radost, pokori-
� se toj Riječi.
Nije važno ljudsko tumačenje Rije-
či, nego sama Riječ. To je nadasve va-
žno. Ne smije postoja� ništa – apsolu-
tno ništa – između čovjekove savjes� i
božanske objave. Neki ljudi nam govo-
re o autoritetu crkve. No gdje to nala-
zimo? Pretpostavimo da stvarno pre-
strašena, ozbiljna, iskrena duša čezne 
za �me da spozna pravi put. Onda mu
se veli neka sluša glas crkve. „Koje cr-
kve“, pita on. Različite crkve se među-
sobno ne slažu, štoviše, unutar njih sa-
mih postoje sukobljene stranke, su-
protstavljene sekte (sljedbe), oprečne 
misaone škole. Na crkvenim saborima 
je dolazilo do raskola; „ crkveni oci“ se 
nisu međusobno slagali; pape su prokli-
njale jedan drugoga. A ako se uplašeni 
tragatelj u beznadnoj zbunjenos� okre-
ne od �h velikih �jela kako bi našao put
među slobodnim protestan�ma, što će
pak boljeg naći kod njih?
Ah, dragi čitatelju, sve je to potpuno 
beznadno. Sve ono što se naziva cr-
kvom pobunilo se pro�v Kristova auto-
riteta i nipošto ne može bi� ni vodič ni�
autoritet za bilo koga. U drugom i tre-
ćem poglavlju knjige Otkrivenja crkva 
je prikazana pod osudom, a poziv po-
novljen sedam puta glasi: „Tko ima uho 
da čuje, neka čuje“ – što? Glas crkve? 
Nemoguće! Gospodin nas nikada ne bi 
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upu�o na to da slušamo glas onoga što
je i samo pod osudom. Što, dakle, tre-
ba ču�? „Neka čuje što Duh govori cr-
kvama.“
A gdje se taj glas može ču�? Samo u
Sve�m pismima, koje je Bog u svojoj
neizmjernoj dobro� dao kako bi vodio
naše duše na put mira i is�ne, usprkos
beznadnoj pokvarenos� crkve i dubo-
koj tami te divljoj zbrci sveukupnog kr-
šćanstva. Ne može se ljudskim jezikom 
dovoljno naglasi� vrijednost i važnost
posjedovanja božanskog i zbog toga 
nepogrešivog i dostatnog vodstva i au-
toriteta za naš osobni put.
No, podsje�mo se, odgovorni smo po-
kori� se tome autoritetu i slijedi� to
vodstvo. Potpuno je beskorisno, štovi-
še, opasno u moralnom smislu, ispovi-
jeda� da imamo božansko vodstvo i au-
toritet ako mu nismo potpuno podlo-
žni. To je bila značajka Židova u doba 
našega Gospodina. Oni su imali Pisma, 
ali im se nisu pokoravali. A jedna od 
najžalosnijih značajkâ sadašnjeg stanja 
kršćanstva jest hvastanje da se posje-

duje Bibliju, dok se autoritet te Biblije 
drsko odbacuje.
Duboko osjećam ozbiljnost tog stanja i 
želim to najozbiljnije u�snu� u savjest
čitatelja kršćanina. Među nama se Bo-
žja riječ prak�čki zanemaruje. Posvu-
da se provodi i dopušta ne samo ono 
što nije utemeljeno na Pismu, nego i 
ono što mu je potpuno oprečno. Nismo 
isključivo vođeni ni� potpuno upravlja-
ni Pismom.
Sve je to nadasve ozbiljno i zah�jeva
pozornost Gospodinova naroda na sva-
kome mjestu. Uvjeren sam da će obi-
lježje svih onih koji žele živje� odano, u
završnim danima povijes� crkve na Ze-
mlji, bi� duboko poštovanje prema Bo-
žjoj riječi i iskrena privrženost osobi na-
šega Gospodina i Spasitelja Isusa Kri-
sta. To dvoje je nerazdvojivo povezano 
svetom i neraspadljivom poveznicom.

C. H. Mackintosh

(Iz uvoda knjige „Bilješke o Knjizi Pono-
vljenog Zakona“)
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Ovisnost 

„Bez mene ne možete učini� ništa.”
Ivan 15,5

O, divna Božja ljubavi,
Čuvaj nas u svojoj blizini,
Da po vjeri živimo,
Ime tvoje proslavimo.

Kada smo stvarno slabi, Bog nas nikad ne pušta; ali ako nismo svjesni svojih slabo-
s�, moramo ih upozna� putem iskustva.

Za nas je najvažnije to da postanemo potpuno ovisni o nepogrešivoj vjernos�, o ne-
iscrpivoj ljubavi, svjesni da će nas to proves� kroz sve.

Svjesna slabost spriječit će vjernika da se usudi učini� ijedan korak bez Boga.

Snaga se uvijek nalazi tamo gdje sam prisiljen osloni� se na Boga.

Suš�nski preduvjet za ispravno stanje duše je svjesna ovisnost.

Uživajmo u ovisnos� – u tome da nam netko tko je iznad nas pomaže i brine se za
nas.

Postoji lagodan put u svjetovnos�, i nema ničeg žalosnijeg nego kad kršćanin koji
počiva u svojoj udobnos� iz dana u dan živi bez ovisnos� o Gospodinu.

Uvijek moramo osta� u ovisnos�, ili ćemo pas�.

U svakoj pojedinos� našega života nema blagoslova osim u ovisnos� o Bogu … Ako
bih sada razgovarajući s tobom prestao čini� to u ovisnos� o Gospodinu, prestao
bi sav blagoslov za moju vlas�tu dušu. „Bez mene ne možete učini� ništa.“ Bez ovi-
snos� o Gospodinu ni� ja mogu korisno govori�, ni� � možeš ima� koris� od slu-
šanja.

Glavno za nas je da se, bez obzira što se dogodi, smirimo u Gospodinovom naručju 
i ne trčimo traži� pomoć negdje drugdje.

Pomoć na putu vjere
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Možemo govori� ono što je is�nito, u molitvama i u našem svjedočenju, ali ako ne
ostvarujemo ovisnost o Gospodinu, nećemo ima� snagu u borbi.

Ako nas pobjeda ne dovede do štovanja, onda će naš zajednički hod s Bogom pre-
sta� čim zadobijemo pobjedu. Kako je žalosno vidje� kad pobjeda često dovede
samo do opće rados�, a ne i do veće ovisnos� o Bogu i do većeg radovanja njemu.

Nismo u stanju ispravno obavi� ni jednu jedinu posjetu ako nas ne vodi Njegova
ruka.

Zapam�: ako smo u potpunoj ovisnos�, nećemo bi� napastovani nikakvom napa-
šću … Kušnje (provjere) će doći, ali onda možemo reći poput Gospodina Isusa: „Zar 
da ne pijem čašu koji mi je dao Otac?“ Svaka kušnja postaje blagoslovljena prigo-
da za usavršavanje poslušnos�, ukoliko smo blizu Bogu; ako pak nismo, ona će nam
posta� napast.

Nismo u stanju učini� ni najmanju pojedinost bez Njega; a kako je samo blagoslo-
vljeno pouzda� se u Njega! Osjećam da bi sve naše djelovanje trebalo bi� jasan i 
neposredan izražaj Božjih misli, a veličanstveno je radi� (kao i čeka�) pod Njego-
vim izravnim vodstvom.

Nitko nas ne može istrgnu� iz Kristove ruke; no zašto je uopće potrebno to reći ako
ne postoji stvarna opasnost u kojoj trebamo bi� sačuvani? Vuk „grabi“ (is� izraz
koji se koris� i za „ote�“) ovce i rastjeruje ih (Ivan 10,12), iako ih ne može ote� iz 
Kristove ruke. Tu vidimo našu odgovornost, u tome da budemo ovisni o Njemu, da 
se oslonimo na njegovu nepogrešivu brigu; koliko god je ono prvo dragocjeno, to-
liko je ovo drugo neophodno.

Nošenje križa

„Neka svaki dan uzima svoj križ.“
Luka 9,23

Ti si Gospodine bio ovdje u slabos�,
Od jasala pa do križa u patnji te vidimo.
Divimo se tvojoj krotkos�,
I tvoj put danomice slijedimo.

Prije negoli uzmemo na sebe vlas�t križ, tu je Njegov križ za nas. On je trpio i dao
svoj život kao otkupninu.
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Sve u ovome svijetu mora se ostavi�, svaka veza s ovim svijetom mora bi� preki-
nuta. Što je nešto bliže srcu, to je opasnije, i �m više bi se trebalo osjeća� gnuša-
nje prema tome. Sklonos� ili naklonos� nisu same po sebi zle; ali budući da je Krist
odbačen od ovoga svijeta, sve što nas veže za Zemlju mora bi� žrtvovano za nje-
ga. Njega moramo slijedi�, koliko god nas to stajalo; i moramo nauči� kako mrzi-
� vlas�t život, pa čak i izgubi� ga, kako ne bismo postali nemarni u nasljedovanju
Gospodina.

Križ ćemo ima�, ali koja je svrha od toga? To je nešto dobro za nas; to nas odvlači
od svijeta; to slama našu volju; oslobađa nas od vlas�tog „ja“ tako što nam, možda,
prekida veze koje su nam srcu najprivrženije. Križ ima divnu snagu, premda on nije 
nešto ugodno; da jest, ne bi bio križ.

Isus je dobar Pas�r; On izvodi svoje ovce, ide pred njima i ovce ga slijede. Učenici
su bili uplašeni dok su slijedili Isusa; Isus ih je doveo do križa. Križ se nalazi na putu 
koji vodi u slavu … Križ nam oduzima sve što nas ometa u ostvarivanju naše pove-
zanos� s Kristom u slavi.

Što više vjernos� ima u nama, nedvojbeno je da ćemo �m više trpje�, ali će onda i
utjehe obilova�; samo mi uzmimo križ i, ako to stvarno jest križ, naći ćemo u njemu
Isusa, kao i predokus i izvor slave u svojim srcima.

Gospodin kaže: moraš uze� križ i slijedi� me. Ako me slijediš, mogu � da� križ; to
je sve što � sada mogu da� … Ti ćeš bi� poput mene, i sasvim blizu mene; ali ako si 
na putu u slavu, moraš računa� s križem … Jesi li spreman uze� svoj križ, ili se pi-
taš je li križ ispravan, ili postoji li možda neki drugi put? Gospodin ne poznaje dru-
gi put, a ni� ja ne poznajem.

Sve ono što nas vodi k tome da se prilagođavamo svijetu i običajima ljudi, uklanja 
sablazan križa i … udaljava nas od Krista.

Ako se moje srce u potpunos� pouzdaje u Krista, to je Njegov križ i Njegova sramo-
ta, te ima Kristovu dražesnost i sve je dražesno.

Nužno je da u Gospodinovom djelu prođemo kroz žalos� i kroz rados�, sretni što
su naše žalos� njegove žalos� i njegove rados� naše rados�. Što smo bliže njemu i
što vjernije predočujemo sliku kakav on jest, �m više ćemo iskusi� pro�vljenje svi-
jeta … a još više ćemo iskusi� nedostatak suosjećanja onih kršćana koji ne žele ho-
di� njegovim stopama … Ali ako trpimo s Isusom, onda ćemo i vlada� s njim.

U istoj mjeri u kojoj uživamo u Isusovom položaju u Nebu, moramo dijeli� i njegov
položaj ovdje dolje, to jest bi� omrznu� od strane svijeta.
 

J. N. Darby
(Iz knjige „Pilgrim Por�ons”)
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Š�t

Š�t je u prošlim vremenima bio važno sredstvo za zaš�tu u borbi između dva čovje-
ka. Postojali su veliki š�tovi, koji su š��li čitavo �jelo, ali i manji, pomoću kojih se
ciljano moglo odbi� i udarce i strijele. Ta riječ se već u SZ često pojavljuje u prene-
senom značenju. Tamo se često sâm Bog naziva š�tom, to jest zaš�tnikom. Abra-
hamu je on rekao: „Ne boj se, Abrame, ja sam � š�t i tvoja nadasve velika nagra-
da“ (Post 15,1).
Ako je Bog onda bio siguran š�t svakome tko se pouzdao u njega, koliko više je to
danas, kada zajedno s Pavlom možemo reći: „Ako je Bog za nas, tko će pro�v nas?“
(Rim 8,31). Š�t se kao jedan od dijelova Božje bojne opreme spominje samo jedan-
put u NZ-u – Efežanima 6,16 – kao š�t vjere kojim možemo ugasi� sve goruće stri-
jele zloga. Tu je, dakle, vjera taj š�t, to jest naše prak�čno, svakodnevno pouzdava-
nje u našega Boga i Oca, kao zaš�ta od đavlovih lukavih i moćnih napada. Time biva
u�šana svaka dvojba i spriječena svaka sumnja u Božju dobrotu. Š�t vjere je uzda-
nje u Boga jer ga poznajemo.

Mač

Mač je na mnogim mjes�ma u Svetom pismu simbol suda ili rata te, s �me poveza-
nom, nasilnom smrću (Post 3,24; Rim 8,34; 13,4 i mnoga druga mjesta).
„Mač Duha“ spominje se na šestome mjestu u duhovnoj bojnoj opremi u Efežani-
ma 6,17, gdje je također objašnjeno da je to (pisana) Božja riječ (mlijeko, voda). Taj 
izraz govori da je Božja riječ bila dana putem Svetoga Duha, koji ju i objašnjava, te 
se zbog toga može ispravno upotrebljava� samo u njegovoj snazi (usp. Iv 16,13; 1
Kor 2,13; 2 Pet 1,21). Taj mač je jedino stvarno oružje u duhovnoj opremi. Naše 
vlas�te snage ili naša pamet nisu prikladna oružja u borbi pro�v neprijatelja duša,
nego samo Božja riječ. Najbolji primjer dao nam je Gospodin Isus, koji se sâm „bo-
rio“ �m oružjem kad je bio kušan od Sotone. Tri puta je kušača pobijedio jednosta-
vnim riječima: „Pisano je“ (Mt 4,4.7.10). U Hebrejima 4,12 govori se da je Božja ri-
ječ živa i djelotvorna, i oštrija od svakog dvosjeklog mača. I činjenica da iz usta Sina 
čovječjega izlazi oštar dvosjekli mač postaje razumljiva ako se misli na riječ koja izla-
zi iz njegovih usta.

Arend Remmers
(iz knjige „Biblische Bilder und Symbole”)

Biblijske slike i simboli
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